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Ақтілек БІТІМБАЙ,
«Сыр бойы»

Айдар САЙЛАУОВ,
«Сыр бойы»Sb

Айсәуле ҚАРАПАЕВА,
«Сыр бойы»

Бірнеше баласы бар отбасы-
лар көкөніс пен жеміс-жидекті 
анда-санда пайдаланады десек те 
болады. Мерекеде немесе қонақ 
келгенде бұл өнімдер дастархан-
нан табылып қалатыны рас. Онда 
да барын мейманның алдына то-
сатын қазақы әдетімізбен «ар-
тылса ғана жейсің» деп баланы 
шектейміз. Қимағандықтан емес, 
бағасы удай болғандықтан солай 
етуге мәжбүрміз. Қазір жемістердің 
түр-түрі  көп. Оның біраз бөлігі 
Иран, Түркіменстан, Қытай, 

Өзбекстан, Аргентинадан келеді.  
Бірақ айлығы шайлығынан 
артылмайтындар үшін бағасы 
қалтаға қонымсыз. 

Дәл қазіргі уақытта ағзаға 
көмекші дәруменнің көзі – 
жемістер мен көкөністің базардағы 
бағасын бағамдап көрелік. Қыста 
бағасы 1400-ден сатылған қияр 
қазір екі есеге дейін арзандаған, 
келісі 700 теңгеден сатылу-
да. Ал қызанақ 960-800 теңге 
аралығында болса, жаңа шыққан 
қырыққабаттың келісі 600, тәтті 
бұрыш 2800, баклажан 1000, кар-
топ 160-180, сәбіз 160-180, жуа 250-
280 теңгеден. Жемістерге келсек, 
алманың арзаны 350-ден баста-
лып, 450-650 теңгеге дейін, жүзім 
800-900, құлпынай 2800 теңгеден, 
мандарин 650-1200, банан 970 
теңге аралығында. 

Қазалы ауданы биыл 17612 
гектарға түрлі ауыл шаруа-
шылығы дақылдарын егуді 
жоспарлаған. Оның ішінде не-
гізгі дақыл – Сыр салысы 7 мың 
гектарға жуықтайды. Сондай-
ақ дәнді дақылдардан бидай, 
арпа, тары, майлы дақылдардан 
күнбағыс пен мақсары бар. 

Ал 2250 гектар жерге картоп, 
көкөніс және бақша өнімдері 
егіледі. Бұның ішінде ең 
көлемдісі – 8 мың гектар жер-
ге егілетін мал азықтық дақыл, 
яғни, жоңышқа екені түсінікті. 
Қосымша сүрлемдік жүгері егу де 
шаруалардың жоспарында тұр.

ЕГІН-2023

ДАЛА ТӨСІ 
ДҮБІРГЕ ТОЛДЫ

Биыл облыс бойынша 195,6 мың гектар жерге ауыл 
шаруашылығы дақылдарын егу межеленіп отыр. Ал негізгі 

дақыл – күрiштің көлемі 83,9 мың гектарды құрайды. 
Былтырғымен салыстырғанда егіс көлемі 7 мың, күріш 

5,3 мың, малазықтық дақылдар 2,3 мың және картоп, 
көкөніс, бақша көлемін 222 гектарға ұлғайту жоспарланған. 

Вегетация кезеңінде cу лимиті белгіленгеннен соң бұл 
көрсеткіш қайта нақтыланбақ. Аймақта күріш егу сәуір 

айының үшінші онкүндігінде басталады. Қазір көктемгі дала 
жұмыстары қызу жүруде.

Sb
Ержан ҚОЖАС,
«Сыр бойы»

«КӨКТЕМДЕ КӨКӨНІС ЖЕУ КЕРЕК»

Көктемнің екінші айы аяқталуға жақындаса да, көк базардағы 
көкөніс пен жеміс-жидектің бағасы түсер емес. Қыста қияр 

мен қызанақтың шарықтағаны сонша, еттің бағасына дейін 
барды. Сондықтан ол қарапайым отбасына қолжетімді емес. Ал 

дәрігерлер көктемде ағзаны қажетті дәруменмен 
қамтамасыз етуде көкөністің маңызы көп 

екенін айтады. 

Sb

ЖАСАМПАЗ ЕЛДІҢ ЖАЛЫНДЫ ЖАСТАРЫ
Кеше облыс әкімдігі 

жанындағы жастар істері 
жөніндегі кеңес отырысы 

өтті. Жиынды облыс 
әкімінің орынбасары 

Нұрымбет Сақтағанов 
жүргізді. Қоғамдық даму 

басқармасының басшысы 
Алмасбек Есмаханов 

баяндамасында жастар 
мәселесін жан-жақты 

талдады. Шара барысында 
«Сыр үміті» жастар сыйлығы 

табысталып, белсенді 
жерлестеріміз марапат 

төрінен көрінді.

Мемлекет басшысы жуыр-
да өткен Мәжіліс және мәсли-
хат депутаттарының сайлауы-
нан кейін Үкімет қайта 
жа  сақ  тал ғанын, осылайша ау -
қым  ды саяси өзгерістің ал ғаш-
қы кезеңі аяқталғанын айтты. 

– Ал бүгін әлеуметтік-
экономикалық саладағы 
мақсат-міндеттерді айқындап 
алуымыз керек. Үкімет және 
барлық деңгейдегі әкімдер 
соған сүйеніп жұмыс істейтін 
болады. Осы басқосуға мәсли-
хаттардың өкілдері қатысып 
отыр. Бұл да – нақты сая-
си өзгерістердің нышаны. 
Атқарушы және өкілді билік 
арасында тиімді қарым-
қатынас орнату өте маңызды. 
Қажет болса, олар бірін-бірі 
толықтырып, қолдап оты-
руы керек. Мұның бәрі мем-
лекеттік саясатты тиімді жүзе-
ге асыруға мүмкіндік береді. 
Сондай-ақ ел мүддесін ескере 
отырып шешім қабыл дауға 
жол ашады, – деді Президент. 

Мемлекет басшысының 
айтуынша, реформалар нәти-
жесінде елімізді көп нәрсе 
өзгеріп, мысалы, алғаш рет 
премьер-министрдің кандида-
турасын сайлауда жеңіске жет-
кен партия ұсынды. «Күшті 
Президент – ықпалды Пар-
ламент – есеп беретін Үкімет» 
концепциясы нақты жұмыс 
істей бастады. Саяси рефор-

малар дамудың жаңа кезеңіне 
жол ашып берді. Сонымен 
бірге экономиканы түбегейлі 
жаңғыртудың берік негізін 
қалады.

– Әркім мына мәселені 
ай қын түсінуі керек. Қа-
зақстан – осы геосаяси ай мақ-
та ауқымды, демократия ны 
арқау еткен реформалар жо-
лына түскен бірден-бір мем-
лекет. Сондықтан бізге оңай 
бол  майды. Бірақ бұл жолды 
қа   лай да жүріп өтуге тиіспіз. 
Енді жұмысқа жұмыла 
кірісеміз.

Осында отырған әрбір 
мем лекеттік қызметші өзіне 
орасан зор міндет жүктеліп 
отырғанын сезінуге тиіс. Бұл 
– ең алдымен, барша Қа-
зақ стан халқының ал дын да-
ғы жауапкершілік. Сіз дер  дің 
шешімдеріңіз бен іс-әре  кет-
теріңіз елдің бүгіні мен бо-
лашағына тікелей әсер етеді. 
Сондықтан күнделікті мәсе-
лелерді шұғыл шешумен ғана 
шектелмеу керек. Сіздер мем-
лекет шіл-реформатор болу-
ларыңыз қажет.

Реформаларымыз дың  түп-
кі мақсаты – халықтың өмірін 
жақсарту. Ол үшін тұр ғын -
дардың табысын көбейту 
керек. Жайлы өмір сүруіне 
жағдай жасап, қауіпсіздігін 
қам  тамасыз ету қажет. Аза-
мат  тардың өзін-өзі дамытуы-

на барлық мүмкіндік жасалуға 
тиіс. Мұның бәрін мықты 
нарықтық экономика бол-
са ғана, табысты жүзеге асы-
ра аламыз, – деп атап өтті 
Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Президент азаматтардың 
қажеттіліктерін қамтамасыз 
етуге бағытталған шынайы 
на рықтық экономикаға көшу 
қажеттігін атап өтті. Алды-
мызда күрделі кезең тұрғанын, 
қиын-қыстау заманда өмір 
сүріп жатқанымызды да жа-
сырмады. 

– Дәстүрлі экономикалық 
және логистикалық байла-
ныстар үзіліп жатыр. Оған 
қоса инфляция шарықтап 
тұр. Әлем экономикасының 

даму қарқыны төмендеп кетті. 
Мемлекеттер қарызға белше-
ден батты. Сауда-саттыққа 
кедергі көбейді. Сондай-ақ 
елдердің өзара сенімі азай-
ып барады. Мұның бәрі әлем 
экономикасындағы қалыпты 
жағдайға айналды. Бұдан бы-
лай табиғи байлық еліміздің 
орнықты дамуына негіз бола 
алмайды, – деді Президент. 

Мемлекет басшысының 
айтуынша, Қазақстан мұнай 
және газ өндіруші ел ретінде 
жаңа геоэкономикалық жағ-
дай ға бейімделуі керек. Эко-
но миканы әртарап тан дыру 
– уақыт талабы әрі стра-
тегия лық міндет. Бұл туралы 
үнемі айтылғанымен, істен 

сөз кө бейгенін, дереу іске 
көшпесек, әлемдік бәсекеде 
озық бола алмайтынымызды, 
яғни әлем экономикасында  
көш соңында қалуымызға тура 
келетінін ескертті. 

Өткен жылы эко номи ка-
дағы өсім тәуір болғанымен, 
оған тоқмейілсуге ерте. Қо-
сымша өсім көздерін іздеу ке-
рек. Бұл – уақыт пен қазіргі 
жағдайдың талабы. 

Сарапшылардың айту-
ынша, Қазақстанның табыс 
деңгейі жоғары елдер қа та-
ры на өтуі үшін жылдық өсім 
6 пайыз деңгейінде, яғни бү-
гінгіден бір жарым есе жоғары 
қарқынмен дамуы керек. 

– Сондықтан нарыққа 

қатысушылардың бәрі батыл 
әрі шұғыл шаралар қабылдауға 
тиіс. Мемлекеттің қолдауына 
ие болып отырған ірі биз-
нес өкілдері айрықша рөл 
атқарады. «Табысты осы жер-
ден тауып, шетелде шашу» 
әдетінен арылу керек. Есесіне 
елдегі әлеуметтік мәселелерді 
шешуге көбірек үлес қосуға 
ұмтылған жөн. Ірі кәсіпкерлер 
Қазақстанда тапқан табы-
сын басқа жақта емес, өз 
еліміздегі бизнесін дамытуға 
жұмсағаны абзал. Жұмысын 
осы талапқа бейімдей алған 
ірі кәсіпкерлер нағыз ұлттық 
бизнес-элитаға айналады. 
Халықтың құрметіне бөле-
ніп, мемлекеттің қорғауы 

мен қолдауына ие болады. 
Сонымен қатар бізге «кәсіп-
керлердің жаңа толқыны» 
керек. Мемлекеттің ресурсы-
на арқа сүйемей, бойындағы 
дарыны мен іскерлігі арқылы 
тұрақты әрі мықты кәсіп құра 
білген «тың күштер» қажет, – 
деді Президент. 

Мемлекет басшысы көп-
шілікке белгілі «әлеу мет тік 
лифт»  ұғымына ұқсас кә-
сіпкерлерге арналған «эконо-
микалық лифт» құру дың 
тиімділігін атап айтты.  

– Негізі, әр аймақта сондай 
кәсіпкерлер бар. Міне, осы аза-
маттар нағыз қолдауға лайық. 
Олардың ісін елге танытып, 
кәсібін мемлекеттік деңгейге 
шығарған абзал. Сонымен 
қатар оларды бюрократтар 
мен күштік құрылымдардың 
заңсыз әрекеттерінен қорғау 
қажет. Мен өзім де осын-
дай кәсіпкерлерді ара-тұра 
қа былдап, қолдау көрсетіп 
жүр мін. Ірі және орта биз-
нес са ласында жүйелі жұмыс 
жүр гізу керек. Осы екі бағыт 
эко номикалық саясаттың аса 
маңызды жаңа бағдарына ай-
налуға тиіс, – деді Мемлекет 
басшысы. 

Алдағы жұмыстың нақты 
8 бағытын атап өткен Прези-
дент, ең алдымен, азық-түлік 
бағасының өсімі, инфля-
цияның шарықтау шегіне 
жеткенін айтты. 

– Жұрттың ай сайын жұм-
сайтын қаржысының тең 
жар  ты  сынан көбі азық-түлік 
алуға кетеді. Үкіметтің әре-
кеті жеткіліксіз болып отыр. 
Тыйым салу және шектеу 
шара лары уақытша ғана әсер 
етеді. Мұндай қадамдар қиын-
дықтың бетін қайтарса да, 
одан біржола құтылуға мүм-
кіндік бермейді, тіпті мәселені 
ушықтырады деуге болады.

«РЕФОРМАЛАРДЫҢ НӘТИЖЕСІН 
ӘРБІР АЗАМАТ НАҚТЫ СЕЗІНУІ ҚАЖЕТ»

Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
төрағалығымен еліміздің әлеуметтік-экономикалық 

даму мәселелері жөнінде кеңейтілген кеңес өтті.
Жиынға Премьер-министр, Парламент Сенаты 
мен Мәжілісінің төрағалары, Президентке есеп 

беретін мемлекеттік органдардың басшылары, Үкімет 
мүшелері, Астана, Алматы, Шымкент қалаларының, 
облыстар мен аудандардың әкімдері, парламенттік 
фракциялардың жетекшілері, сондай-ақ Парламент 
палаталары, облыстық және аудандық мәслихаттар 

комитеттерінің төрағалары қатысты.
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Ауыл шаруашылығы және өндіріс 
саласының дамуында нақты нәтиже 
жоқ. Азық-түлік инфляциясының 
басты себебі де – осында. Елімізде 
өндірілетін тауардың көлемі ішкі 
сұранысты қамтамасыз етуге жетпейді. 
Импортқа тәуелдіміз, – деді Президент 
өз сөзінде. 

Үкіметтің алдында агроөнеркәсіп 
кешенінің тұрақты өсімін қалып-
тастыру міндеті тұрғанын айтқан Мем-
лекет басшысы бағаны ауыздықтаудың 
жолдарына тоқталды.  

– Агроөнеркәсіп кешенін да-
мытуға бөлінетін бюджет қаражаты 
тиімді жұмсалуға тиіс. Мұны мұқият 
қадағалау қажет. 2019-2021 жылда-
ры өнім өңдеуге берілген субсидия-
ны алайық. Бұл қаражаттың тең жар-
тысы субсидия алам деушілердің 
10 пайызының ғана қолына тиген. 
Субсидия алған кейбір пысықайлар 
өндірісті өркендетудің орнына бюджет 
қаржысын қалтасына басып, шалқып 
өмір сүрген. Ал қарапайым шаруалар 
үшін субсидия алу – қияметтің қиыны. 
Оның үстіне, субсидия беру жүйесі 
өте күрделі және қажетті мәлімет 
көпшілікке қолжетімді емес. Субсидия 
бөлуді реттейтін жаңа цифрлық жүйе 
бұл түйткілді шеше алмай тұр. Әрине, 
біршама жұмыс атқарылды. Мұны 
жоққа шығаруға болмайды. Бірақ 
бұл бағыттағы жұмысты аяғына дейін 
жеткізу керек, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев. 

Сондай-ақ Президент ауыл 
шаруашылығы тауарларын сақтау мен 
өткізудің заманауи инфрақұрылымын 
құруды жеделдетуді тапсырды. 

– Бұл – мемлекет пен жеке-
меншіктің серіктестігі үшін зор мүм-
кіндік. Тағы да қайталап айтамын. 
Жоғары өнім алуды қамтамасыз ету 
керек. Ашық бәсекелестік болуға тиіс. 
Сонда ғана бағаның күрт өсімін тежеу-
ге мүмкіндік туады,– деді Президент. 

Мемлекет басшысы Қазақстандағы 
инфля цияның монетарлық сипаты да 
бар екенін ерекше атап өтті. 

– Сондықтан Ұлттық банк ин-
фляция мәселелерін шешуге толық 
қатысуы керек. Инфляцияны бақылау 
міндеті Ұлттық банк пен Үкіметтің бас-
ты басымдығы саналады. Осы орай-
да жақсы үйлестірілген және кәсіби 
деңгейде жоспарланған жұмысты 
күтемін,  – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент «Өндірістік саясат ту-
ралы» заңның өңдеу секторының 
өсіміне негіз болғанын, оның бас ты 
басымдығының бірі отандық кәсіп-
орындарды қолжетімді шикізатпен 
қамту екенін атап өтті. Дегенмен бұл 
салада шешімін таппаған мәселелерді 
ашып көрсетті.    

Мемлекет басшысы инфляция 
өскен сайын халықтың нақты табысы 
құнсызданып жатқанын айтты. 

– Жұрттың табысын әлеуметтік 
саланың шығысы есебінен арт-
тырудың да шегі бар. Біз осы шекке 
жеткен сияқтымыз. Бұған қоса тұ тыну 
несиелерінің көлемі артып барады. 
Бұл әрекет – инфляция кезінде жан 
бағудың амалы. Бірақ мұндай ахуал-
дың әлеуметтік және саяси сал дары өте 
ауыр болуы мүмкін. Тіпті банк тердің 
өзіне қауіп төндіруі ықтимал.

Несиені, ең алдымен, пайда 
әкелетін бизнеске, яғни тиімді жоба-
ларға беру керек. Сонда жалақысы 
жоғары жұмыс орындары пайда бо-
лады. Жұрттың кәсіпкерлікпен айна-
лысуға ынтасы артады. Бір сөзбен айт-
сақ, азаматтардың табысын көбей ту ге 
мүмкіндік туады, – деді Президент. 

Президенттің пайымдауынша, 
салықтық жеңілдіктерді негізінен 
жоғары қосылған құны бар өнім 
өндірісіне инвестиция тартуға және 
технологиялық экспортты ынта-
ландыруға қайта бағыттау қажет. Бұл 
–  мінсіз тәртіп міндеті. 

– Бүкіл экономикалық саясат-
ты біз экономиканы әртарап тандыру 
міндеттеріне, оны индустрия лан дыруға 
және түптеп келгенде инвестиция 
тартуға бағындыруымыз қажет. Барлық 
деңгейдегі әкімдер инвестиция тар-
туды және жұмыс орындарын құруды 
күнделікті ойлауы тиіс, ал Үкімет 
оларға бұл жағынан көмектесуі тиіс, –  
деді Президент.

Мемлекет басшысы екінші жағынан 
салық саясаты ынталандырушы әрі 
икемді болуы тиістігін баса айтты.

– Мәселен, бүгінде Қазақстанда 
қатты пайдалы қазбалардың көптеген 
кен орны бар. Оларды қазіргі салық 
салумен игеру экономикалық тұрғыда 
мақсатқа сай келмейді әрі тиімсіз. 
Шикізат жерде, моноқалалар жа-
нында бостан-бос жатыр. Бірақ оны 
азаматтардың игілігіне пайдалануға бо-
лар еді. Күрделі мұнай-газ кен орында-
ры сияқты мұндай рентабельдігі төмен 
жаңа жобалар үшін салық жүктемесін 
жұмыс орындарын құру, қайта өңдеу 
қуаттарын салу, міндеттемелерді 
орындау шарттарын алмастырып, 
жеңілдетпеске?! Үкімет бұл жұмыспен 
айналысып, жаңа салық саясатын 
әзірлеу барысында оны ескеруі тиіс.  

Қазір жаңа Бюджет кодексі да-
йындалып жатыр. Осы ретте бюджет 
ережелеріне және оны мүлтіксіз сақтау 
қажеттігіне назар аударғым келеді. 
Мұндағы ең басты қағида – көрпеге 
қарай көсілу. Ұлттық қорға жармаса 
беруді доғару қажет. Мен бұл туралы 
осыған дейін де талай рет айттым, –  
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент Ұлттық қор – болашақ 
ұрпақтың қаржысы екеніне,  оның ре-
сурсын қажет кезде, дағдарыс кезінде 
ғана пайдалану керектігіне назар ау-
дарды. Мемлекеттік-жекеменшік әріп-
тестік институтын және жан басына 
қаржыландыруды, әсіресе әлеуметтік 
инфрақұрылымға инвес тиция тартуды 
толық пайдалану керек. 

Президент экономиканы монопо-

лиядан арылту маңызды міндет екенін, 
бұл бағытта нақты жұмыс басталғанын 
айтып өтті. Нәтижесі қазірдің өзінде 
жаман емес. Бірақ мұнымен шектелу-
ге болмайды. Елімізде мекемеаралық 
комиссиялар құрылды. Олардың алды-
на нақты міндеттер қойылды. Осыған 
орай заңсыз шығарылған активтерді 
қайтару, әділеттілікті қалпына 
келтіру, адал бәсекелестікке жағдай 
жасау керек. Мұның бәрі – уақытша 
міндет емес. Керісінше, бұлар – жаңа 
экономикалық саясаттың басты 
қағидаттары.

Тауар нарығының монополиялық 
құрылымы әлі де өзгере қойған жоқ. 
Оның үстіне бизнес, әсіресе, орта 
бизнес қарқынды дамымай отыр. 
Сондықтан тың шараларды қолға алу 
қажет. Үкімет осыған қатысты нақты 
ұсыныстар беріп, бір шешім қабылдауға 
тиіс.

«Стратегиялық нысандар» ұғымын 
айқындау тәсілін қайта қарау қажет.

Бәлкім, аймақтық маңызы бар 
стра  тегиялық нысан ұғымын енгізу 
керек шығар. Бұл – әлемдік тәжіри бе. 
Бәрін ойланбай өзгерте беру эко но-
микалық қауіпсіздікке нұқсан келтіруі 
мүмкін. Қазіргі геосаяси жағдайда бұл 
мәселенің өзектілігі тіпті арта түсті.

Қазақстан салмақты және дербес 

экономикалық саясат жүргізуі керек. 
Қоғамдық ресурстар қолжетімді бо-
луы үшін ашық аукцион қағидаттарын 
басшылыққа алу қажет. Бизнес 
өкілдері барлық міндеттемелерін адал 
орындау үшін тиімді бақылау жүйе-
сін орнату керек. Монополистерге 
қарсы қозғалған істер бойынша сапа-
лы жұмыс атқарылуға тиіс. Ол үшін 
қазылардың білікті болуы аса маңызды.

– Қазір заңсыз шығарылған актив-
терді мемлекетке қайтару жұмысы 
жандана түсті. Қайтарылған активтер 
мен мүліктер қолды болып кетпеуі ке-
рек. Барлық қаражат толығымен эко-
номиканы дамытуға жұмсалуы қажет. 
Осы орайда қаржыны қайтарып, 
елімізді өркендетуге атсалысқысы 
келетін азаматтарға мынаны айтқым 
келеді. Жаңа индустриялық жобаларға 
қаржы салыңыздар. Қазақстанда жаңа 
өндірістер ашып, жаңа жұмыс орын-
дарын құрыңыздар. Сонда мұндай ак-
тивтерге және оның иелеріне қатысты 
ешқандай мәселе туындамайды. Тағы 
да қайталап айтамын. Біз адал әрі ашық 
жұмыс істейтін бизнес өкілдеріне 
барлық жағдайды жасаймыз, – деді 
Мемлекет басшысы.

Президенттің айтуынша, инфра-
құрылымды, бірінші кезекте ком-
муналдық инфрақұрылымды одан әрі 
дамыту жөніндегі жұмысты түбегейлі 
қайта құру қажет. Жылу-электр 
орталықтарының жартысынан көбі 
қауіпті деңгейде, кейбір қалаларда тозу 
деңгейі 80%-дан асты. 

– Коммуналдық саланы жаңғырту 
мақсатында мен «Инвестиция орнына 
тариф» саясатына көшуді қамтамасыз 
етуді тапсырдым. Қазіргі жағдайда 
Үкімет жылдар бойы қордаланған 
мәсе  ле лерді шешуге мәжбүр болады. 
Бірақ басқа жол жоқ, – деді Президент.

Мемлекет басшысы тағы бір мәсе-
лені арнайы ескертті, яғни, тарифті 
өсіруден түскен қосымша қаржы тек 
қана коммуналдық инфрақұрылымды 
жаңғыртуға жұмсалуы керек. Сондай-
ақ жаңа қуат көздерін іске қосуға 
және жұмысшылардың жалақысын 
көтеруге бағытталуы қажет. 
Монополистердің міндеттері мұқият 
нақтыланып, толығымен орындалуға 
тиіс. Сондықтан Үкімет қаржының 
жұмсалуын бақылайтын қатаң амал-

тәсілдер, цифрлық бақылау жүйесін 
де енгізу керек. Жұрт коммуналдық 
қызмет үшін төлеген ақшасы қайда 
кетіп жат қанын көріп отыруға тиіс. 
Қазіргі заманғы ақпараттық техноло-
гия бұған толық мүмкіндік береді.

Жанар-жағармайдың бағасын 
көтеру мәселесіне де дәл осылай 
қараған жөн. Түскен қаржыны дел-
далдар, яғни алыпсатарлар иемденіп 
кетпеуі қажет. Оны жаңа мұнай-газ 
жобаларын жүзеге асыруға және мұнай 
өңдеу зауыттарын жаңғыртуға жұмсау 
керек.  

–  «Судың да сұрауы бар». Оны 
неғұрлым көп тұтынсаң, соғұрлым 
көп ақша төлейсің. Бұл – жұртты 
үнемшіл болуға үйрететін әділетті және 
қарапайым ұстаным. Дамыған елдердің 
тұрғындары әр нәрсенің қадірін біледі. 
Үнемшілдік олардың өмір салты-
на айналған. Біздің азаматтарымыз 
да осындай үнемшіл болуы керек. 
Сарапшылардың пайымдауынша, 2040 
жылға қарай суға деген сұраныс 50 
пайызға артады. Қазақстан 2050 жылға 
қарай «суға өте мұқтаж» елдердің сана-
тына кіруі мүмкін,– деді Президент. 

Мемлекет басшысы қазір еліміз-
де 600 мыңнан астам адам таза 
ауызсуға зәру екенін айтты. Тіпті 
Аста наның өзінде су тапшылығы 

қатты сезіле бастады. Басты себептің 
бірі – құрылыстың көбеюі. Үнемшіл 
болмасақ, таза су беретін жаңа нысан-
дарды іске қосқанмен, тапшылықты 
жоя алмаймыз.

Су шаруашылығы нысандарын 
орталықтандырып басқаруға жауапты 
кәсіпорындардың жұмысына талдау 
жүргізіліп, соның барысында олардың 
тиімділігінің төмендігі анықталды.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың пай-
ымынша, су шаруашылығы мен 
гидромелиорациялық жүйелерді қайта 
құруға бағытталған халықаралық 
қаржы ұйымдарының несиелері дұрыс 
игерілмей отыр. Сонымен қатар бұл 
салада кадр мәселесі де маңызды. 
Үкімет су шаруашылығы мамандарын 
дайындайтын базалық университетті 
белгіледі.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
осы саладағы басқару жүйесінің өзін 
қайта жүктеу керек екенін тапсырды. 
Осы орайда «Қазсушарды» қаржылық 
жағынан тұрақты ұйымға айналдыру 
керек.

– Қазір 500-ден астам гидротех-
никалық нысан әбден тозып тұр. Тіпті 
оның 200-де төтенше жағдай туындау 
қаупі бар. Кезінде кейбір су қоймалары 
бұзылып, қайғылы оқиға болғанын 
білесіздер. Осындай жайттың алдын 
алу үшін гидроқұрылымдар жан-жақты 
тексерілуге тиіс. Апаттық жағдайда 
тұрған және қараусыз қалған нысан-
дарды бақылауға алу керек. Қауіп-
қатерлер картасын жасау қажет,– деді 
Мемлекет басшысы. 

Президент проблемалардың тағы 
бірі ретінде  қалалардың абаттан-
дырылуын атады. Бұл мәселемен 
барлық деңгейдегі әкімдер айналы-
суы тиіс. Өңірлердің даму деңгейін 
әлеуметтік-экономикалық фактор-
лармен қатар ғимараттардың сыртқы 
келбеті, олардың санитарлық норма-
ларға сәйкестігі, аумақтың көгалдан-
дырылуы, қоғамдық кеңістіктің жай-
күйі, балаларға арналған спорттық 
алаң дардың болуы және басқа да мәсе-
лелермен айқындалатындығы белгілі.

Мемлекет басшысы қоғамда тұрғын 
үй қорын тиімді басқару мәселесі де өте 
белсенді талқыға түсетіндігіне баса на-
зар аудартты.

– Мүлік иелері бірлестігі инсти-

тутын енгізуге бағытталған реформа 
соңына дейін жеткізілген жоқ. Бұған 
қоса, мүлік иелері бірлестіктерімен 
қатар пәтер иелері кооперативтері 
де әлі жұмыс істеп тұр. Біз осы Мүлік 
иелері бірлестігі реформасында 
қатты қателікке ұрынған сияқтымыз. 
Бірақ қазір Үкімет әкімдермен бірге 
осы жағдайдан шығу жолын та-
буы тиіс. Өйткені, жағдай барынша 
күрделі. Мұндай жағдайдағы басты 
міндет – адамдарды сапалы әрі ашық 
қызметтермен қамтамасыз ету міндеті 
орындалмауда. Бұған қоса, аталған 
реформа жергілікті өзін өзі басқару 
жүйесінде бірінші сатыны құруды 
көздеген еді, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы өз сөзінде 
ұлттың дені сау және сауатты болуы – 
өте маңызды мәселе екеніне тоқталды. 

– Осыны ескермесек, экономи-
каны реформалау бос әурешілік бо-
лады. Бұл – мемлекеттің міндеті. Ең 
алдымен, адамдарға сапалы медицина 
қолжетімді болуы қажет. Денсаулық 
сақтау жүйесінде шешімін таппаған 
мәселе өте көп. Міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесі осы 
саланы дамытуға тың серпін береді 
деп үміттенеміз. Алайда бұл жүйедегі 
қаржы айналымына бақылау жасал-
майды, – деп атап өтті. 

Ақпараттандырудың төмен дең гейі 
медицина қызметкерлеріне жүкте-
менің айтарлықтай артуына әкелді. 
Медициналық сақтандыру қорының 
өңірлік комиссияларының қызметі 
ашық емес, бұл денсаулық сақтау шы-
ғын дарының өсуіне әкеледі. Меди-
ци налық көмекті бақылаусыз тұтыну 
салдарынан қымбат тұратын диагнос-
тикалық қызметтердің саны 11 есеге 
өскен.

Үкімет облыс әкімдерімен бірлесіп, 
Медициналық сақтандыру қорының 
өңірлік филиалдарының қызметіне ау-
дит жүргізу керек. 

– Дәрі-дәрмекпен қамтамасыз ету 
мәселелерінде сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдері сақталуда. Бұған тиімсіз 
жоспарлау жүйесі ықпал етеді. Осы 
уақытқа дейін медициналық ұйымдар 
дәрі-дәрмек қажеттіліктерін өздері 
«қолдан жасайды». Медициналық 
құрал-жабдықтардың өз бағасынан 
әлде қайда қымбат шығатын жағдайлар 
аз емес. Денсаулық сақтаудың инте-
гра циялық платформасын іске қосу 
мәселесі әлі шешілген жоқ. Жұмыс 
жүріп жатыр, үкіметтің үлкен жоспар-
лары бар, сондықтан тиімді әрі жедел 
жүзеге асыру маңызды, – деді Мемле-
кет басшысы

Президент қазіргі заманда дамудың 
басты кілті – білім екенін айтты.  За-
ман талабына барынша бейім, сондай-
ақ жарқын болашақты өз қолымен 
қалайтын жасампаз ұрпақ тәрбиелеу 
керек. PISA халықаралық зерттеуіне 
қарасақ, еліміз соңғы 10 жылда 
орта білім сапасы бойынша 80 елдің 
ішінде елуінші-алпысыншы орыннан 
көтерілген жоқ. Демек, жағдайымыз 
мәз емес.

Басты түйткілдің бірі – бала-
лардың білімін біржақты бағалау. 
Елімізде білімнің сапасына емес, 
көрсеткіштің жоғары болуына баса 
мән беріледі. Оқушылардың Ұлттық 
бірыңғай тестілеуден алған бағасы 
мен мектептегі бағасы екі түрлі. 
Айырмашылық 30 пайыз немесе одан да 
көп болуы мүмкін. Сондай-ақ осындай 
алшақтық халықаралық және ұлттық 
бағалау кезінде байқалады. Ашығын 
айтсақ, мұның бәрі жаппай белең алған 
көзбояушылықтың кесірінен болып 
отыр. Өзіңді өзің алдау жарға жығады.

Президент жас ұрпақтың 
қауіпсіздігіне баса назар аударудың 
маңызын атап айтты. Балаларға 
қатысты жантүршігерлік қылмыстар 
жиілеп кетті. Мұндай оқиғалар мектеп-
те, көшеде, тіпті, үйде болып жатыр. 
Сорақы жағдайлар оқушылардың өзіне 
қол жұмсауына себепкер болып отыр. 
Тіпті ата-аналардың өздері баласына 
қорлық көрсетіп, оның арты қайғылы 
жағдайға ұласып жатады.

Отбасындағы зорлық-
зомбылықтың алдын алу жұмысы әлсіз. 
Жауапты мекемелер мен құқық қорғау 
органдарының қызметі ойдағыдай 
нәтиже берген жоқ. Тұрмыстық 
зорлық-зомбылықтың алдын алу сая-
сатын қайта қарау керек. Әйелдер мен 
балалардың құқықтарын қорғау ша-
раларын заңмен күшейту керек. От-
басы құндылықтарын дәріптеу ісіне 
ерекше көңіл бөлген жөн. Қоғамдағы, 
көшедегі, тіпті әр үйдегі қауіпсіздікті 
қамтамасыз етпесек, дамыған елдердің 

қатарына қосылу қиын болады. Аза-
маттарымыз еркін жүріп-тұратын 
қауіпсіз қоғам құруымыз қажет.

Адами капиталды тиімді дамы-
ту аясында мемлекеттік әлеуметтік 
қолдау нақты адамдарға бағдарланған 
және атаулы болуға тиіс екенін айтқан 
Президент әлеуметтік кепілдіктердің 
ағымдағы көлемі қысқармауы 
керектігін тапсырды. Бірақ шынымен 
мұқтаж азаматтардың пайдасына қайта 
бөлінуі тиіс.

Президенттің сөзінше, мемлекет 
әлеуметтік жәрдемақысыз күнелте 
алмайтын топтарға қажетті көмек 
көрсетіп отыр.

– Әлеуметтік кепілдіктердің бәрі 
жәрдемақылар төлеуге емес, өнімді 
жұмыс орындарын құруға бағытталған 
белсенді әлеуметтік саясатқа негіз делуі 
керек. Бұл «Жалпыға бірдей жұ мыс-
пен қамту» қағидатын іске асыру ды 
қамтамасыз етуге мүмкіндік береді.

Қазір еңбек нарығында жастардың 
үлесі артып келеді. Үкіметке және 
әкімдерге 2030 жылға қарай 3 миллион 
300 мың адамды жұмысқа тұрғызу ту-
ралы тапсырма берілді. Оның 2,2 мил-
лионы жастар болуға тиіс. Жаңа жұмыс 
орындары уақытша емес, тұрақты 
болғаны жөн.

Елімізде аймақтардың жұмыспен 
қамту карталары бекітілген. Соған 
сәйкес жыл сайын шамамен 950 мың 
адамға жұмыс тауып беру көзделген. 
Ол үшін бюджеттен 130 миллиард теңге 
бөлінді. Осы қаржының арқасында, 
яғни субсидия арқылы 150 мың адам 
жұмысқа орналасады. Оның бәрі – 
жас тар және әлеуметтік тұрғыдан осал 
санаттағы азаматтар.

Жастардың кәсіпкерлік бастама-
сына қолдау көрсету үшін 40 милли-
ард теңге бөлінді. Қаражат аймақтарға 
берілді. Қазір бизнес саласындағы 
үздік идеяларды таңдап алу үшін кон-
курстар басталды. Халықты, жастар-
ды жұмыспен қамту – Үкімет үшін 
аса маңызды міндет. Әкімдер бұл 
жұмыстың нәтижелерін тұрақты түрде 
баяндап тұруы керек, – деді Мемлекет 
басшысы. 

Президенттің тағы бір басымдық 
берген мәселесі – ауылды жерлерде 
табыс пен тұрмыс сапасын арттыруды 
ерекше бақылауда ұстау.

– Үкімет ауылдық аумақтарды 
дамытудың 2023-2027 жылдарға 
арналған тұжырымдамасын әзірледі. 
Әкімдер оны тиімді іске асыру үшін 
шаралар қабылдауы тиіс.

Әрбір аудан, моноқала және қала 
деңгейінде қолайлы инвестициялық 
ахуал мен «өсім көздерін» құру үшін 
олардың бәсекелестік артықшы лық-
тарын анықтап, салалық басымдық-
тарды таңдау қажет, – деді Мемлекет 
басшысы.

Сондай-ақ, Президент ауыл тұр-
ғындарының табысын арттыру үшін 
жекелеген өңірлердің табысты тәжіри-
бесін ескеру керектігін тағы еске сал-
ды. Ең шалғайдағы ауылдық округтерге 
микрокредит беру және жеке қосалқы 
шаруашылықтарға кепілдік беру, 
сервистік-өткізу кооперативтерін ын-
таландыру сияқты мемлекеттік қолдау 
құралдары туралы ақпаратты жеткізу 
маңызды.

Әлеуметтік, инженерлік инфра-
құрылымды дамыту және жолдарды 
жөндеу арқылы ауылдың тұрмыс са-
пасын жақсарту – әкімдердің басты 
міндеті. Ауыл тұрғындары таза сумен 
және тұрақты электр қуатымен толық 
қамтамасыз етілуге тиіс. Сондай-ақ 
мобильді байланыс және интернет 
қолжетімді болуы керек. Елге қаптаған 
статистика емес, нақты нәтиже, жыл-
дам интернет, сапалы байланыс керек.

– Мемлекеттік басқаруды түбегейлі 
жетілдірмей жоғарыда аталған мәсе-

лелердің бәрін тиімді шешу мүмкін 
емес. Қазіргі уақытта мемлекеттік 
органдардың өкілеттіктерін кезең-
кезеңмен орталықсыздандыру бас-
талды. Үкіметтің шамамен 500 
қызметі министрліктерге берілді. Біз 
министрліктердің қызметін әкімдерге 
беруді қарастыратын әкімшілік рефор-
малардың екінші кезеңіне кірістік. 
Шешімдер жергілікті жерде, адамдарға 
жақын және олардың сұраныстарына 
орай қабылдануы қажет. Бірақ 
орталықсыздандыру жауапкершілікті 
құр әкімдіктерге жүктеу болмауы тиіс,  
– деді Президент.

Президенттің айтуынша, жергілікті 
өзін-өзі басқарудың әлеуетін күшейту 
қажет. Бұл тұрғыда көп нәрсе жаңадан 
сайланған мәслихаттардың жұмыс са-
пасына байланысты болады.

Президент кеңеске қатысып 
отыр ған жергілікті мәслихат төраға-
ларына: – Сіздердің бірінші кезек тегі 
міндеттеріңіз – жергілікті тұрғын-
дардың мүддесін қорғау. Депутаттар 
электораттың өзекті мәселелерін шешу-
де күнделікті қажырлы жұмысқа көшіп, 
кәсібилік пен жауапкершілік танытуға 
тиіс. Әкімдіктермен өзара іс-қимыл 
атқарушы органдар қабылдайтын 
шешімдердің ашықтығын қамтамасыз 
ете отырып, сындарлы жүргізілуі керек, 
–  деді.

Мемлекет басшысы бұл Парла-
мент пен Үкіметтің өзара бірлескен 
жұмысына да қатысты мәселе екеніне 
тоқталды. Парламент депутаттарының 
ой-пікірі атқарушы билікті беталды 
сынның астына алуды ғана көздемеуге 
тиіс. Үкіметтің де, Парламенттің де 
мақсаты – бір. Бұл – халықтың қамы 
және елдің мүддесі.

– Қазіргі күрделі геосаяси жағдайда 
бізге, ең алдымен, мызғымас бірлік 
қажет. Сондықтан азаматтарымыз 
Парламенттің жаңа құрамына ерекше 
үміт артып отыр. Ал Үкімет Парла-
ментке өз жұмысы жөнінде есеп береді. 
Жергілікті депутаттар аймақтағы 
тексеру комиссияларымен тығыз 
қарым-қатынас орнатуы керек. Бұл 
комиссиялардың рөлі едәуір артып, 
жауапкершілігі күшейтіледі. Алдағы 

екі жылда пилоттық жоба ретінде ау-
дан және облыстық маңызы бар қала 
әкімдерін тікелей сайлау өтеді. Осы 
орайда қажетті нормативтік базаны 
және жол картасын әзірлеу қажет. 
Үкімет бұл жұмысты Орталық сай-
лау комиссиясымен және облыс 
әкімдерімен бірлесіп жүргізеді. 

Біз қоғамды демократияландыру 
және билік құзыреттерін төменге беру 
үдерісін жалғастырамыз. «Жергілікті 
өзін-өзі басқару туралы» заңның 
қабылдануы бұл бағыттағы тағы бір 
маңызды қадам болмақ. Қазір тиісті 
заң жобасы Мәжілісте талқыланып 
жатқанын білесіздер.

Ауыл әкімдері күн сайын 
тұрғындардың мұң-мұқтажын тыңдап, 
мәселелерін шешеді. Сондықтан олар 
елімізде айрықша рөл атқарады. Ауыл 
әкімдерінің 64 пайызы жергілікті 
жұрттың тікелей сайлауымен қызметке 
келді. Мұны, шын мәнінде, зор жетістік 
деуге болады. Тұрғындардың мәселесін 
жедел әрі тиімді шешу үшін оларға 
көбірек мүмкіндік беріліп жатыр. Бұл 
жұмыс та жалғасын табады. Сонымен 
қатар барлық деңгейдегі әкімдердің 
жұмысын жыл сайын бағалау жүйесін 
енгізу керек.

«Халық үніне құлақ асатын мем-
лекет» болу үшін азаматтармен тығыз 
қарым-қатынас орнату айрықша 
маңызды. Әрбір аймақтың өз ерекшелігі 
және «әлсіз тұстары» бар. Өкінішке 
қарай, әкімдер соны біле тұра, алдағы 
қиындықтарды уақытылы бағамдай 
алмайды. Жауапкершілікті өзіне 
алып, дер кезінде шешім қабылдаудан 
қашады.

Жаңа жылдан бері Президент Әкім-
шілігінің қоғамдық қабыл дауында 811 
адам болды. Соның 730-ын кестеден 
тыс, яғни табан астында жедел түрде 
қабылдауға тура келді. Олардың ара-
сында барлық аймақтың тұрғындары 
бар. Президенттің атына жазылған 
арыз-шағымдардың саны үш жылда екі 
есе өсті.

Елімізде заң мен тәртіп қатаң 
сақталуы қажет. Мен бұл туралы үнемі 
айтып жүрмін. Заң үстемдігі бол-
маса, тұрақтылық та болмайды. Ал 
тұрақтылық жоқ жерде ешқандай даму 
да болмайды. Сондықтан азаматтары-
мыз заңға бағынуы керек, ал құзырлы 
органдар заң бұзушылықтың алдын 
алуға тиіс. Қоғамның қауіпсіздігін және 
тұрақтылығын сақтау – мемлекеттің 
басты міндеті. Өркениетті елдердің 
бәрінде солай. Әкімдер – мемлекеттің 
жергілікті жердегі өкілі. Сондықтан бұл 
жұмысқа баса мән беру қажет, – деді 
Президент.  

Сөзінің қорытындысында Мем-
лекет басшысы негізгі мәселе – 
жұмыстың сапалы орындалмауында 
екенін баса айтты. 

– Сол себепті нақты нәтижеге 
қол жеткізе алмай отырмыз. Оның 
түрлі себебі бар. Кейбір мемлекеттік 
қызметшілер, басшылар өз жұмысына 
селқос қарайды, белсенді емес. Өзіне 
жауапкершілік алудан тартынады. Бұл, 
әсіресе, бюджет қаржысын игеру ісінде 
қатты байқалады. Олар жұмысты са-
палы орындауға емес, тапсырманы 
дер кезінде бақылаудан алуға баса мән 
береді. Соның зардабын бәріміз тартып 
отырмыз.

Жария етілген көптеген реформа 
әлі де баяу жүріп жатыр. Оны мойын-
дауымыз керек. Сондықтан Үкімет 
ескі жұмыс тәсілін түбірімен жою үшін 
ерік-жігер танытуға тиіс.

Қазір мемлекеттік жоспарлау жүйе-
сінде 163 құжат бар. Оның әрқай сысы 
орташа алғанда 40 іс-шараны қам тиды. 
2010 жылдан бері созылып келе жатқан 
тапсырмалар бар. Тап сыр малардың 
өзектілігін қайтадан мұқият қарау 
қажет. Қағазбастылық керек емес.

Мен соңғы кездегі жаһандық 
үрдістерді ескеріп, 2050 – Стратегия-
сын жаңартуды тапсырдым. Бұл ұзақ 
мерзімге арналған құжат болуға тиіс. 
Онда әлеуметтік-экономикалық және 
қоғамдық-саяси даму жолындағы не-
гізгі басымдықтар айқындалуы керек. 
2025 жылға дейінгі ұлттық даму жоспа-
ры өзектілігін жоғалтты деп ойлаймын. 
Сол себепті жаңа құжат әзірлеу қажет. 
Онда еліміздің орта мерзімге арналған 
мақсат-міндеттері нақты белгіленуге 
тиіс. Бұл құжат мемлекетімізді 
дамытуға қатысты бар лық мәселені 
қамтуы қажет. Сайлау ал дындағы 
бағдарламам да ескерілуі керек. Оған 
Мәжіліс сайлауын да жеңіс  ке жеткен 
«Аманат» партиясы бағдар ла масының 
негізгі тұстарын қосқан жөн. Басқа 
партиялардың орын ды ұсы ныстарына 
да баса мән берген абзал.

Бізге ұлттық қауіпсіздікті қамта-
масыз етудің тың тәсілдері қажет. Сол 
үшін тиісті стратегияны заман талабы-
на сай қайта қарау керек. Сыртқы са-
ясат тұжырымдамасы да жаңартылуға 
тиіс. Бұл құжат мүлде басқа геосая-
си жағдайда қабылданған. Қазір көп 
нәрсе өзгерді, яғни, ішкі қауіпсіздікті 
сақтау, қорғаныс қабілетін күшейту, 
Қазақстанның және бүкіл Орталық 
Азия аймағының халықаралық 
деңгейдегі беделін арттыру мәселелері 
басты назарда болуы керек.

Қазір – ерекше тарихи кезең. 
Ғылым мен технология ғана емес, 
қоғамдық қатынастар да түбегейлі 
өзгеріп жатыр. Мемлекеттердің даму 
бағдары және басымдықтары басқаша 
сипат алды. Мұндай кезде батыл әрі 
жылдам әрекет жасау қажет. Арқаны 
кеңге салып отыруға уақыт жоқ. 
Жүктелген міндеттерді орындау үшін 
дереу іске кірісу керек. Тапсырмалар 
мүлтіксіз және уақытылы орындалуға 
тиіс. Әйтпесе, салдары ауыр бола-
ды. Реформалардың нәтижесін әрбір 
азамат нақты сезінуі қажет. Алдағы 
жұмыстың басты өлшемі – осы!– деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

akorda.kz

«РЕФОРМАЛАРДЫҢ НӘТИЖЕСІН 
ӘРБІР АЗАМАТ НАҚТЫ СЕЗІНУІ ҚАЖЕТ»



3www.facebоok.com/syrboyi.kz/ https://twitter.com/syrboyi www.instagram.com/syrboyikz
№60 (20533) 20 сәуір, бейсенбі  2023 жыл

АймақSb

1-бет 

1-бет 

Аудандағы ауыл шаруа шылығы 
тауарөндірушілері қажетті тұқыммен 
қамтамасыз етілген. Сондай-ақ шар-
уа шылықтар тұқым сорттарын жа-
ңарту үшін 967 тонна күріш пен 5 
тонна жоңышқа және 15 тонна жүгері 
тұқымын алу үшін келісім-шартқа 
отырыпты.

– Аудан аумағында көк темгі егіс 
жұмыстары басталды. Қажетті жерді 
тазалау, жырту, тұқым себу, ылғал 
жабу, суару сынды тіршіліктер жүріп 
жатыр. Өткен егін жинау науқанында 
аудандағы шаруашылықтар өздеріне 
қажетті тұқымды дайындап қойған.  
Сондай-ақ шаруашылықтардан 
жи налған мәлімет бойынша биыл 
бізге 3766 тонна тыңайтқыш пен 
4116 литр гербицид қажет. Қазір 
2403 тонна тыңайтқыш, мың литр-
ден астам гербицид жеткізілді. 
Қал  ғанын келісім-шарт негізінде 
жеткізушілер өз уақытында әкелуі 
тиіс. Сонымен қатар, егін егу, оны 
күтіп-баптау, жинау жұмыстарында 
шаруашылықтарда тракторлар мен 
өзге техника, жүк көліктері дайын. 
Барлығы да жөндеуден өткен. Қазір 
дала жұмыстарына 300-ге жуық тех-
ника жұмылдырылды. Ал ең қажетті 
нәрсе ол – жанар-жағармай. Мемле-

кет тарапынан жеңілдікпен 979 тон-
на дизель отыны бөлінген болатын. 
Қазір 346 тоннасы ауданға жеткізілді, 
– дейді аудандық ауыл шаруашылығы 
және жер қатынастары бөлімінің бас-
шысы Еркін Сейітов.

Былтыр Қазалыдағы шаруашы-
лық тар өз техникаларын пайдала-
на отырып, 52 шақырым су жүйесін 
тазартты. Ал биыл «ҚазСушар» ме-
кемесі аудандағы «Сақыбай», «Құ-
маша» және «Жайқонақ» каналда-
рын қайта аршуда. Сонымен қатар, 
мұндағы шаруашылықтар су жолда-
рын қамыстан тазалаған.

Айта кетейік, ауданда 4694 гектар 
ескі жоңышқа толық тырмаланып, 

суарылған. Межеленген 2717 гектар 
жаңа жоңышқаның 2500 гектардан 
астамы егілді. Бұдан бөлек, 281 гектар 
жаздық бидай және 130 гектар арпа 
тұқымы себілуде.

Облыста жылда ғыдай азық-түлік 
қауіпсіздігін қам та масыз ету үшін 
жергілікті тұр ғын дардың бақша егуі не 
жағдай жа салған. Бүгінде Қызыл орда 
қала сы мен аудандар бойынша 6485 
адам ға берілетін жер нақтыланыпты. 
Егін егуге ынталы азаматтардың 
тізімі жаса лып, бақша суаруға қажетті 
насос қон дырғыларын қою, тұқым 
алу және жерді қоршау жұмыстары 
жүргізілуде.

Қазалы ауданы

Осы ретте қала халқын көтерме 
бағадағы өніммен қамтамасыз етіп 
отырған кәсіпкер Бақытбек Қа дыр-
мен әңгімелескен едік. Ол – осы са-
лада тәжірибесі бар бірнеше дүкендер 
желісінің иесі. Айтуынша, бағадағы 
бассыздық мәселенің салдарымен 
емес, себебімен күреспегендіктен 
орын алуда. Нақты мониторинг жоқ-
тың қасы. 

– Жақында ғана Парламент оты-
рысында Мәжіліс депутат тары азық-
түлік бағасының қымбаттауы ха-
лыққа оңай тиіп тұрмағанын айтты. 
Ресми деректегі бағаның өсуімен 
ста тистикадағы шынайы өмірден 
алшақ жатқаны жасырын емес. Де-
путаттар бағаның тұрақтанбауын ша-
руалардағы техни каның тозуымен, 
лизингтің қымбат екенімен байла-
ныстырып отыр. Алайда мәселе тек 
техникаға тіреліп тұрған жоқ, жан-
жақты зерделеуді, талдауды қажет 
етеді. Оның тамыры тереңде екенін 
ешкім айтпады. Біз күзден көктемге 
дейін шетелден келген өнімді пайда-
ланамыз. Одан кейін жылыжайдың 
өнімдері шығады. Бі рақ тиімді 
қолданбаймыз. 

Тағы да айтамын, нақты монито-
ринг жасалмайды. Айталық, ал-
дың ғы жылдары диқандар жаппай 
қы рыққабат екті. Себебі сол жылы 
қы рыққабат қымбат болды. Келесі 
жылы қырыққабат 30 теңге болды да, 
ақыр соңы оның қаншасы жарамсыз 
болып қалды. Өйткені әр аймақ бой-
ынша саралау, зерттеу жұмыстары 
жүргізілмейді. Өнімнің қандай түрін 
және қай уақытта егу керегі жоспар-
ланбайды. Не көп сол өнім арзан бо-
лады да, тапшы нәрсе қымбаттайды. 

Меніңше,  еліміз бойынша осын-
ша жеміс не көкөніс керек деген 
нақты есеп жоқ. Ұлттық бағбандық 
бағдарлама қажет деп ойлаймын. 
Бізде дала және жылыжай диқандары 
бар. Оларды өз ерекшелігіне қарай 
екіге бөліп қарастыру керек. Сондай-
ақ әр аймақтың табиғатына орай-

ластырып нақты мына өнімді егу 
керек деген жоспар берген жөн. 
Өзіміздің халыққа жетпей жатқанда 
сыртқа экспорттауды тоқтатса, баға 
тұрақтылығына да әсер еткен болар 
еді. Диқандардың тізімі жасалып, ол 
ашық жарияланса, алған субсидия, 
лизингтердің де барлығы көрініп 
тұратындай арнайы базасы болғаны 
дұрыс. Бұл жариялылық кімнің қалай 
жұмыс істеп жатқанын көрсетеді. 

Ақша шаруаларға бөлінеді, алайда 
соңында суға сіңіп, нәтижесі көзге 
көрінбей қалатыны өкінішті. Ал жы-
лыжай иелері маусымдық емес та-
уар лармен қамтамасыз ететіндіктен 
оларда бөлек жоспар жасалу қажет. 

Мысалы біз өнімді Шымкент, 
Ақтө бе, Қарағандыдан әкелеміз. 
Бір ғана Шымкенттің базарын алып 
қара йық. Ташкенттің сатушылары 
базар ға үш фура затпен келеді. Біреуі 
тау сылғанда жаймен екіншісіндегі 
өнімнің бағасын көтереді, ал үшінші 
көлікке келгенде өнімнің бағасын 
бірден шарықтатып жібереді. Оған 
қанағаттанбай бір сағатқа сатылым-
ды тоқтатып қояды. Сөйтіп, оған 
тағы қосып қымбатынан өткізеді. 

Мәселен, бір сағат бұрын қы-
занақты 800-ден сатса, сәлден соң 
1000 теңге деп ойына келген бағаны 
қояды. Ал оған бәсекелесіп жатқан 
ешкім жоқ. Бірер сағаттан кейін 1200 
теңгеден сата бастайды. Мұндайда 
алыпсатарлар да көп рөл ойнайды. 
Олар да фураны солайымен алып, екі-
үш жерден сата бастайды. Антимоно-
полия мен әкімдік келіп тексеріп 
жатқанын көрмейсің. Бағаны қолдан 
көтергенімен қоймай, өнімді арзан 
сатқысы келмей жарамсыз қылып 
қояды. Ал жемісті балғын күйінде 
жұртшылық жеу керек. Бағасы аспан-
дап тұрса оны кім ала береді. Өтімі де 
баяулайды. 

Екі ортада біз секілді әр өңірді 
жеміс және көкөніспен қамтып отыр-
ғандар зардап шегеді. Олардан 1000 
теңгеге алған өнімді екі есе қосып 
сата алмаймыз. Халықтың қалтасы 

көтермейді. Тек үстіне белгілі бір 
пайыз қоямыз. Біз мысалы картоп, 
жуа, сәбіздің үстінен тіпті пайда 
көрмейміз десек те болады. Ол тек 
дүкендегі ассортимент үшін қажет. 
Кейде жемістерді өз бағасынан төмен 
сатуымызға тура келеді. Өйткені, 
ұзақ ұстап тұрып, бетін ғана әдемілеп 
қораптарға салып береді. Қабылдап 
алған соң қайтара алмаймыз. 

Мен қаңтар айында 1 миллион 
теңгенің қиярын бұзып алдым. Екі 
жүз мың теңгенің лимоны да солай 
бұзылып, жарамсыз болып қалды. 
Алыпсатарлар тек қалтасын ойлап, 
қайтсем көп пайда табамын деп 
жанталасады. Бәріне топырақ шаш-
паймын, адал жұмыс істейтіндер де 
бар. Алайда  олардың жұмыс іс теуіне 
мүмкіндік бермейді. Бұл мә се леге 
жоғарыдан бақылау болу керек, сон-
да ғана баға тұрақталады, – дейді ол. 

Расымен кәсіпкер сөзінің жаны 
бар. Қанағат деген қарапайым қағи-
даны ұмытқандар өз қалтасын ғана 
ойлаудан әрі аспайды. Өнімнің қол-
жетімділігін, оның сапасын тексе-
ріп жатқандар жоқ. Сәуір айының 
ба сында елімізге сырттан келген 
45 тонна қызанақтан вирус та был-
ғанын баспасөз беттерінен көзі міз 
шалды. Өнім Сарыағаштағы шекара 
бекетінде тексерілген. Фитоса ни-
та риялық бақылау инспекторла ры 
томат өнімдерінен қызанақ жемі-
сінің қоңыр қатпарлы вирусы мен 
қызанақтың қола түстес тоспо ви-
рустарын тапқан. Вирустың мұндай 
қауіпті түрі кейінгі үш жылда Еуропа, 
Азия мен Америкада тараған. Иран, 
Өзбекстан, Түркменстан елде рінде 
де таралғаны анықталған. Ал елімізге 
келетін өнімдердің көбі осы мем-
лекеттерден екенін ескерсек, онда 
көкөністердің сапасы қаншалықты 
тексеріліп жатыр деген сұрақ туады. 

Біз бұл орайда облыстық санита-
риялық-эпидемиологиялық бақылау 
департаментінің баспасөз хатшысы 
Айман Жанақаевамен ха бар ласқан 
едік. Оның мәліметінше, қазір тек-
серу жұмыстарына заңды түрде рұқ-
сат жоқ. Осы жылдан бастап тех-
никалық регламенттер талаптарына 
сәйкестілігін тексеруге сатып алу 
әзір ге тоқтап тұр. Бұл екінші тоқ сан-
нан басталуы мүмкін. 

Ғаламтор беттерінен алын ған 
мы на ақпаратқа назар салыңыз. Ға-
лымдар күніне 800 грамм жеміс-
жидек пен көкөніс жеу адамның 
өмір жасын ұзартатынын дәлелдеп 
шықты. Күніне 80 граммнан 10 мәрте 
көкөніс, жеміс-жидекпен қоректену 
адам өмірін едәуір ұзартуға ықпалын 
тигізеді. Лондондағы Imperial college 
ғалымдарының есебінше, ұсынылған 
әдіс бойынша тамақтану 7,8 млн-ға 
жуық мезгілсіз өлімнің алдын алуы 
мүмкін. Ғалымдар айтқан 80 грамм 
жеміс небәрі бір дана банан, алмұрт 
немесе үш қасық бұршақ екен. Бұл – 
күнделікті тұрмыста қолданылатын 
және кең тараған жеміс, көкөніс 
түрлері. Оларды мүмкіндігінше көп 
жесе, сәйкесінше ағзаға пайдасы да 
арта бермек.  Егер күніне 200 грамм 
көкөніс пен жеміс жесе жүрек-қан 
тамырлары аурулары нан болатын 
өлім деңгейін 13%-ға, қатерлі ісік ау-
руларына шалдығу деңгейін 4%-ға, 
мезгілсіз өлім дең гейін 15%-ға азайта 
алады екен. 

Ал сіздің күнделікті осынша кө-
лемдегі жеміс не көкөніс пайда ла-
нуға мүм кіндігіңіз бар ма, құрметті 
оқырман?

Дала төсі дүбірге толды

Ол кісі 1982 жылы Жамбыл 
гидромелиоративтік құрылыс 
инс титутының Қызылорда фи-
лиалын инженер-құрылысшы 
ма мандығы бойынша бітірді. 
Кеңестік әскер қатарында бол-
ды. Еңбек жолын 1984 жылы 
Қы зылорда қаласындағы үй құ-
рылысы комбинатында құрылыс 
шебері болып бастап, он жыл 
бедерінде осы комбинатта про-
раб, учаске бастығы секілді қыз-
меттерді атқарды. Қаланың қазіргі 
«Ақмешіт», «Мерей» шағын ау-
дан дарында бой көтерген па нель-
ді көпқабатты үйлердің сапалы 
тұрғызылуына еңбек сіңірді.

1991 жылы КСРО ыдырап, 
Қазақстан егемендігін жария-
лап, тәуелсіздіктің тәуекелге то-
лы жолына түсті. Елең-алаң шақ-
та ертерек елдің даму бағытын 
ай қындап, бұрынғы сықиған 
цифр лардан тұратын жоспарлы 
экономикадан бас тартып, на-
рық тық экономикаға түсу керек-
тігін уақыттың өзі дәлелдеп жат-
ты. Жеке кәсіпкерлік, бизнес 
де ген ұғымдардың өртеңнен ке-
йінгі шыққан көктей қылтиып, 
жаңадан бас көтеріп жатқан кезі. 
Ескі жүйенің жібіне ілініп тұрған 
үлкенді-кішілі кәсіпорындар тү-
гелдей тоқырады. Қызылорда үй 
құрылысы комбинаты да 1994 
жылы түбегейлі жұмысын тоқ-
татқан соң, Абзал Ералиев жеке 
кәсіпкерлікке ден қоя бастады. 
«Абзал және К» жауапкершілігі 
шек теулі серіктестігін құрды. Бү-
гінде алыс-жақын түгел біле тін 
айтулы компанияның алғаш қы 
капиталына ол кісі қала сыр тын-
дағы жеке саяжайын сатып, сол 
қара жатын салды. Бұл – айна-
лымда нақты ақша қаражат жоқ, 
жұрт шылық қолдағы бар затын 
қажетіне айырбастап есеп айыры-
сатын бартерлік бизнестің қызып 
жатқан шағы. «Тәуекел түбі – 
жел қайық, өтесің де кетесің...» 
демекші, осы кезде Абзал аға 
өзінің үй саламын деп бірер жыл 
жинақтаған құрылыс материал-
дарын тиеп, мұнай компания-
ларына әкеледі. Оның құнына 
жанар-жағармай алып, ауылдағы 
шаруашылықтарға апарып өткі-
зеді. Ауылдардан қара күріш алып, 
Қызылордадағы күріш зауыты-
на ақтатып, жан-жаққа сатып, 
шағын кәсібін бастайды. Оған 
қосымша Өзбекстаннан азық-
түліктің басқа түрлерін әкеліп, 
сауда айналымына қосады. Жан-
жаққа қатынап, ішкі, сыртқы 
жағдайды салыстыра жүріп, ақы-
ры күріш шаруашылығымен ден-
деп айналысуға бел байлайды. 
Себебі, Қызылорда облысы рес-
публика бойынша күріш өсірудің 
85 пайыздық көрсеткішіне ие еді.

Тоқсаныншы жылдардың ба-
сында Қызылордада жалғыз ғана 
күріш ақтайтын зауыт жұмыс 
жасап тұрды. Тоқырау шақтағы 
құрылғылары мейлінше ескірген 
зауыттың алдындағы кезек те 
ұзын-сонар. Бұл – өз алдына үлкен 
мәселе. Ал енді ол кезеңдердегі 
күріштен тамақ жасау үшін та-
залаудың өзі бір адамды шарша-
татын бейнет болатын. Күрмек, 
жепік, тіпті ас ішінен тас шықты 
дегендей, күрішпен араласып кі-
шігірім тастар да жүре беретін. 
Мұндай күрішті нарық заманын-
да сыртқа шығарып сату мүмкін 
емес. Осындай мәселелермен 
бет пе-бет келе берген Абзал аға 
Қытайдан күріш ақтайтын шағын 
құрылғылар әкеліп, күрішті өзі 
ақтай бастады.

1998 жылдардың орта тұсында 
Әбекең маған бірге жұмыс жасау 
жөнінде ұсыныс айтып, қасына 
шақырды. Әбекеңнің бойын-
да мен үйренетін өнеге көп еді. 
Сөйтіп, қызу жұмысқа белсе-
не араласып кеттік. Әбекеңнің 

жұмысты жылдам жүйеге қоя бі-
луі, талапшылдығы, іскерлігі ком-
панияның мүмкіндіктерін күн 
сайын кеңейте берді. «Ылдидан 
салса төске озған, ертеден салса 
кешке озған» дегендей шаршап- 
шалдығуды білмейтін шағымыз.

2000-жылдардың басында Әбе -
кеңнің басшылығымен туған ауы-
лы Нағи Ілиясовқа күріш егетін 
болып шештік. Алып зауытты 
жұмысқа қосқасын оны тұрақты 
өніммен қамтамасыз етудің 
қажеттілігі де маңызды орынға 
шықты. Ауылға қарасты ауыспа-
лы егістің 1800 гектардай жері 
алынғанымен, алғашқы жылы 
500 гектарына ғана дән себілді. 
Жылдан жылға ұлғайта беруді 
мақсат қылдық. Ауылдың негізгі 
егіс көлеміне дән себетін Нағи 
Ілиясов жауапкершілігі шек теулі 
серіктестігі 2005 жылы толық 
банкротын жариялады. Кезінде 
үлкен сомада несие алып, оның 
кепіл өтеміне 3300 гек тардай 
ауылдың егістік же рін, гаражын, 
қоймаларын, тех никаларының 
құ  жатын «Банк Туран Әлемге» 
өткізіп, кейіннен төлей алмай 
қалған. «Абзал және К» банктен 
ауылдың егістік жерінің пай да-
лану құқығын, тағы да банк ие-
лігіне өтіп кеткен дүниелерді аук-
цион арқылы кері сатып алды. 
Нарықтың қатал талаптарына жа-
уап бере отырып, компания осы-
лайша жыл сайын жетіліп, толыса 
бастады.

Бұл кезде бақытты балалық 
шағымыз өткен, талай топырағына 
аунап, суына түскен абат мекеннің 
ажары тайып, еңсесінің түсіп тұр-
ғаны біздің де қабырғамызға ба-
татын. Ауылдағы шаруашылық 
қай та жүйесіне қойылып, жолға 
түскеннен кейін Абзал аға ендігі 
кезекте ауылды абаттандырып, 
көркейтуге күш салуымыз керек-
тігі жайлы бастама көтерді. Қуана 
келістік, құлшына кірістік. 

Сонымен компания 2008 жыл-
дан ауылды гүлдендіруге қомақты 
қаржы құя бастады. Айналасы 
7-8 жылда ауылды көркейтуге үл-
кен көлемде жұмыстар жасалды. 
Мәдениет үйі, мектеп күрделі 
жөндеуден өтті. Ауыл тұрғындары 
үшін заманауи тұрпатты дүкен, 
тойхана пайдалануға берілді. Ор-
талық алаңға қырлы кеспе тас 
төсеуіш қаланып, гүлзар бақтары 
салынды, үш су бұрқағы қойылды. 
Содан күні бүгінге дейін ауылға 
отыз мыңдай ағаш отырғызылған. 
Еуропа стиліндегі көше сағаты 
қойылды. «Тағзым» алаңы са-
лынды. Осының бәріне компа ния 
қыруар қаржыны жүйелі бө ліп 
келеді. Мәселен, «Тағзым» ала-
ңына 8 миллион теңге қаражат 
мемлекет есебінен бөлінсе, шар-
уа шылық есебінен 43 миллион 
теңге қаржы жұмсалыпты. Былай 
қарасаңыз, бастапқы қаржыдан 
қосымша бөлінгені бес есе көп. 
Бірақ сапалы жұмыс үшін осын-
дай қадамға саналы түрде бару да 
керек болады. Ауыл орталығынан 
бой көтерген әрбір нысанның 
салыну жолы осындай. Соңғы 
үлгіде жабдықталған, бірнеше 
жү гіру жолағы бар, кез келген 
рес публикалық деңгейдегі жа-
рыстарды қысылмай өткізе бе-
руге болатын стадион-спорт ке-
шені ауыл жастарының басы жиі 
қосылатын бақыт алаңына ай-
налған. 

Осының барлығын үйлестіру 
шынында да Абзал ағамыздың 
азаматтық болмысын айқындаса 
керек. Ауыл ішіндегі жүйелі рет-
тілік, қоқыс жәшіктерінің қо-
йы луы, көшелердің жарықтан-
ды рылуы ауылға айбат беріп, 
сал танатын асырып тұрғаны 
анық. Орталықтағы көшелер-
дің тазалығы, гүлзар бақты өсіру, 
көшет-талдарға аяқсудың өз 

уақы тында жетуі, су бұрқақ та-
рының уақытылы қосылуы – бұл 
көктемнен күзге дейін тұ рақты 
назарда болатын жұмыс. Қы рық-
қа жуық ауыл адамы шаруа шылық 
есебінен жалақы алып, осы іспен 
айналысады. Шаруа шылық көше-
лерге су шашатын көлікті де алып 
қойған. Компания жанынан гүл, 
газон өсіретін жылыжайдың жұ-
мыс жасап тұрғанына да бірнеше 
жыл дың жүзі болды. Бұл баста-
малар ешқандай коммерциялық 
кіріс көзі емес екенін де айта кету 
керек. Тек ауылды көркейтуге, 
гүл  дендіруге жасалып жатқан жо-
балар.

Еуропа мемлекеттері өз ішін-
дегі қылмыс, бұзақылық көбейіп 
кеткен аудандарында көшелерді 
әдемілеу, гүлдер егіп, гүлзар жа-
сау, жұрттың назарын аудара-
тын басқа да жобаларды жүзеге 
асыруды жылдам қолға алатын 
көрінеді. Себебі әдеміліктің, сұ-
лулықтың эстетикалық ләззат 
сыйлаумен қатар, адамдардың 
іш кі әлемінің де таза, шынайы 
болуына ықпал ететін тәрбиелік 
маңызы бар. Демек, бұл жоба-
лар – ауылды көркейтіп қана 
қой май, жастардың келешегін 
ке мелдендіру үшін қосылған 
үлкен үлес. Компания ауылды 
көркейген қалпында ұстап тұру 
үшін жыл сайын қомақты қар-
жы көлемін тұрақты бөлуді өз 
міндетіне алған.

Егін науқаны тоқтайтын қыс 
мезгілінде шаруашылық жұмыс-
шылары тұқым өндіретін зауытта 
жұмыс істейді. Ақылы демалысы 
беріледі, сыйақысы беріледі, та-
быссыз қалдырмаудың барлық 
жүйесі жасалған. 

Компанияның да әлеуеті жыл 
сайын артып келеді. 2012 жылы 
тағы да ауқымды зауыт салса, 2019 
жылы 3-цифрлы зауытты іске 
қосты. Бұл – күріштің қай сор-
ты сұраныста болса, нарықтан 
кешікпей өнім дайындау үшін 
жасалған қадам.

Қазіргі уақытта компания тұз 
өндіруде де нарыққа белсене кіріп 
келеді. Бұған дейін сағатына 3 
тонна тұз өндіретін зауыт жұмыс 
істесе, өткен жылдан бастап бұл 
межеден үш есе артық тұз өнді-
ретін зауыт ашуға кірісті. Бұл – 
қаншама қосымша жұмыс орны 
ашылады деген сөз. Сондай-ақ, 
«Сафия» ауызсуын шығарады. 

«Абзал және К» күріші қазір 
бір неше мемлекетке экспортта-
лады. Жылдық өнімнің 70 пай-
ызына жуығы сыртқа сатылады. 
Кә сіпорынның мықтылығы – 
мемлекет мықтылығының бірден-
бір көрсеткіші. Компанияның кү-
ріш өніміне Ресей, Украина, Ирак, 
Әзербайжан, көршілес Қыр ғыз-
стан, Өзбекстан мемлекет терінде 
сұраныс жоғары. Бұл – бірнеше 
жылдық жүйелі шаруаның жемісі.

Бүгінгі уақытта компания 
шаруашылыққа қарасты егіндік 
жерді тегістеумен айналысуда. 
Бұл – судың тапшылығы туын-
дап жатқан кейінгі кездері суды 
үнемдеуге жол ашса, сондай-
ақ, өнімнің жоғары болуына да 
ықпалы зор бастама. Бұл жағынан 
Абзал ағамыз басқаратын ұжым 
көпке үлгі болып отыр деуге бо-
лады.

Абзал Ералиев – күріш сала-
сындағы кәсіпкерлікті нарық та-
лабына бейімдеп, Сыр маржаны 
өнімін әлемдік деңгейге шығара 
алған тұлға. Бұл азаматты ауылды 
көркейтіп, ел еңсесін көтерудің 
эталоны десек, бұл болмысы таза, 
елім, жерім деген ер азаматқа 
берілген орынды баға деп ойлай-
мын.

Марат СӘРСЕНБАЕВ,
«Абай-Дәулет» серіктестігі 
директорының орынбасары

СЫР САҢЛАҚТАРЫ

БОЛМЫС 
ТІНІНДЕГІ 
ТАЗАЛЫҚ
Абзал Жұмашұлы Ералиев есімі күллі 

қазаққа мәлім.Ол – Қызылорда облыстық 
күріш өндірушілер және өңдеушілер 
қауымдастығының президенті. Қазақстанның 
Еңбек Ері, «Құрмет», «Отан» ордендерінің 
иегері. 

Бүгін біз Абзал аға жөнінде әңгімелемекпіз.
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«КӨКТЕМДЕ 
КӨКӨНІС 
ЖЕУ КЕРЕК»
ДЕГЕНМЕН ОҒАН КӨПТІҢ ҚОЛЫ ЖЕТЕ МЕ?
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1-бет 

«Сыр бойы», 
«Кызылординские 
вести», «Ақмешіт 

апталығы», 
«Ақмешіт 

жастары» және 
ауданның барлық 
басылымдарына 
хабарландыру 

орналастырғыңыз 
келсе: 70-00-52 

 телефон ы арқылы 
байланысуға 

болады. 
E-maіl:

 smjarnama@
mail.ru

Мұралық істің ашылғанын хабарлайды
Қызылорда қаласының жеке нотариусы Бимурзаев Абдулла 

Максутханович (лицензия №13007895 17.05.2013 ж.) 2022 жылдың 
11 қыркүйегінде қайтыс болған азамат Табанов Асан-Сеиттің аты-
нан мұралық істің ашылғанын хабарлайды. Мұрагерлері болса, 
мына мекен-жайға хабарласуын сұраймыз: Қызылорда қаласы, 
Ғ.Мұратбаев көшесі 2Г, тел.: 8 771 070 00 10.

Өзара сыйластығымыз мол жол-
дас жігіттің ағасының үйінде болдық. 
Жетпістің бесеуіне шыққан, шоқша 
сақалды қарияның қимылы әлі де 
ширақ. Мезгілінде теміржол бойын-
да жолшы болып еңбек етіпті. Шой-
ын жолдың суығына тоңып, ыстығына 
күйіп шыңдалғаны сезіліп-ақ тұр.

Амандасып, жөн-жосық сұрасып 
болғаннан кейін адам жатырқамайтын 
ақкөңіл ақсақал:

– Біз ел басына бұлт үйірілген, 
Ұлы Отан соғысы басталған жылдары 
туғанбыз, – деп әңгімесін бастады. – 
Сөйтіп бұғанамыз қатпай жатып бей-
нетке белшеден баттық. Үлкендермен 
қатар жүре егін егіп, мал бақтық. 
Балалық дегенді білмей, ерте есейдік. 
Шаршап-шалдықсақ та бәріне көндік. 
Ал осы күнгі жастарымыздың бойында 
жігерден гөрі жасықтық басым тәрізді.

Осы жерге келгенде сөзге араласып:
– Ақсақал, өйтіп бәрін де жоққа 

шығарған шындыққа сәйкес келмес, – 
дедік.

Өткір көзімен біздің жүзімізге тікі-
рейе қараған ол:

– «Бөрік кигеннің намысы бір» 
деп қазіргі жастарды қорғаштап, ара 

түспей-ақ қой. Ел ішінде жүргесін бәрін 
де көріп-біліп жүрміз...

Өткен жылы жақын ініміздің баласы 
мектеп бітірді. Жоғары оқу орнына бара 
алмады. Бас сұға қоятын жұмыстың да 
ыңғайы кездесе қоймады. Сөйтіп ауыл-
да екі қолын қалтасына салып, біршама 
уақыт бос жүрді.

Бір күні сол жігітіміз ата-ана-
сына: «Астанаға барып, құрылыс 
жұмыстарына араласайын. Біраз жол-
дас-жораларым сол жақта жаман болып 
жүрмеген көрінеді», – деп көңіліндегі 
мақсатын айтады.

Әке-шешесі ұлының талабын қуана 
қоштап: «Талап – талмас қанат» деген. 
Өйтіп талпынып, тіршілік жасаймын 
десең, жолың болсын!» – десті.

Ұлына ақ тілегін жаудырып, Аста-
наға аттандырды. Көп ұзамай, одан: 
«Құрылыс жұмысына орналастым. 
Жағдайым жақсы» деген хабар да жетті.

Баласының өздеріне қолғанат 
болғанын ойлағанда әке-шеше көңілі 
теңіздей шалқып, төбесі көкке жеткен-
дай болады. Арада үш ай дегенде бәрі де 
құмға сіңген судың кейпіне енді...

Кешкілік Қызылорда жақтан жеткен 
«Ақтөбе-Алматы» пойызынан түскен 

бала күлімсіреп кіріп келіп тұр. Үй-
ішіндегілер әдепкіде үрпиісіп қалды. 
Артынан өз баласын танып, әке-шешесі 
мәре-сәре болысты.

– Астананың ауа райы жақпады. Со-
сын ауылға қайтуға бел будым, – деді ол 
жайбарақат күйде.

Сол жігіт қазір әр күнін босқа өткізіп, 
ата-анасына масыл болып жүр.

Оны айтасың, үйленіп, бір-екі ба-
лалы болған жігіттердің әке-шешесіне 
немесе мемлекет тарапынан берілетін 
азын-аулақ жәрдемақыға қарап, әре-
кет сіз жүргені көптеп ұшырасады. Олар 
– аяқ-қолы балғадай, тепсе темір үзе-
тін-ақ жастар.

Жастық – алаулаған от. Сондықтан 
кім-кімде болса, бұл кезде жақсылыққа 
талпынса. Отбасын асырап, тәуелсіз 
еліміздің ертеңі үшін пайда келтіретін 
ізгі істермен айналысса екен.

Теміржолшы қарияның көңілге 
қонымды сөзі отырғандардың бәріне ой 
салды.

Сахи ҚАПАР,
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі.
Қазалы ауданы

Ғалым Амантай Шәріп «Ас-
тана Ақмешітке ауысқан соң 
жаңа орталықта өткізілген ең 
бірінші мемлекеттік маңызды 
шара – Қазақ Өлкелік Ке ңес-
терінің бесінші съезі  жо ғары 
ұлттық өрлеу үстінде ұйым-
дас тырылды» деп жазады. 
Қы зылордада ашылған Қазақ 
драма театрының тұңғыш ди-
ректоры, саяси репрессия 
құр баны Дінше (Дінмұхамед) 
Әділов 1928 жылғы 27 жел-
тоқсанда Біріккен саяси бас 
басқарманың тергеушілеріне 
мынадай жауап беріпті: «Бүкіл 
қазақтың Қызылордадағы съе-
зі. Қожанов президиум мүше-
лігіне енді де сөз сұрады. Екі 
мәселе қойды: біріншіден, бұ-
рынғы «Қырғыз республика-
сы» деген тіркес «Қазақ рес-
публикасы» болып төл атына 
сәйкес жөнделсін, екіншіден, 
Ақмешіт қаласының аты «Қы-
зылорда» болып өзгертіл сін». 

Сондай-ақ Орынбордан 
келген делегацияның алдын-
да оқушылардың атынан сөз 
сөйлеген, сол кездегі бозбала, 
кейінгі атақты ақын Әбділда 
Тәжібаев өз естеліктерінің 
бі рінде: «Астана көшіп келі-
сімен-ақ, сәуір айында (15-19 
күндері) Қазақ автономиялы 
республикасы Кеңестерінің 
съезі болып, онда да Сұлтанбек 
Қожановтың ұсынысымен сол 
кезге дейін ұлтымыздың «қыр-
ғыз» делініп келген жалған 
атын өзгертіп, өзінің тарихи-
этникалық «қазақ» деген атын 
қалпына келтіру туралы қау лы 
қабылданды. Тағы бір есім-
де қалғаны, Кеңестердің сол 
құ рылтайында жаңа астана-
ны Қызылорда деп атауға ше-
шім шығарылды. Бұл да Сұл-
танбектің ұсынысы арқылы 
өтті» (Егемен Қазақстан. 
10.05.1998) деп жазды.

Тарихшы ғалым Нұрлыбек 
Мыңжас «Бір қызығы, съез-

дің күн тәртібінде қазақ хал-
қына тарихи «қазақ» атауын 
қай тару мәселесі болмаған.  19 
сәуірде таңертең өткен съез-
дің 8-соңғы мәжілісінде тек 
Қазатком құрамы мен Бүкіл-
ресейлік Кеңестер съезіне 
де  л егаттар сайлау мәселесі 
қал   ған еді. Бірақ қазақ қай-
рат керлерінің бейресми жиы-
нын да қабылданған ор тақ 
шешімге сәйкес (кейбір есте-
лік терде С.Қожановқа осын-
дай ұсынысты дастарқан ба-
сында Қ.Қожықов айтты деп 
көрсетіледі), күтпеген жер-
ден сөз алған РКП(б) Қазөл-
ке комының екінші хатшысы 
С.Қожанов «киргиз» атан ған 
қазақ халқына тарихи дұрыс 
атауын қайтару, респуб лика-
ны «Қазақстан» деп атау және 
Ақмешіт атауын Қызыл ор-
да деп өзгерту туралы ұсы-
ныс тарды біртіндеп жария-
лады. Съезд делегаттары бұл 
ұсыныстарға орындарынан тік 
тұрып, қызу қол шапалақтап, 
осы арқылы қолдау көрсетті. 
Осылайша 1925 жылы 19 сә-
уірде қазақ халқы өзінің тарихи 
атауын қайтару туралы шешім 
қабылдап, шешімді бекіту үшін 
Бүкілресейлік ОАК қарауына 
ұсынды. БОАК бұл шешімді 
1925 жылғы 15 маусымда рес-
ми түрде мақұлдаған декрет 
қабылдаған соң, шешім заңды 
күшіне енді. Осылайша қазақ 
халқы өзінің тарихи атауын 
қалпына келтірді» деп жазады. 

Съездің күн тәртібіне кір-
месе де, С.Қожановтың халқы-
мыздың кейінгі өмірі үшін ба-
тыл да сәтті бастама көтергені 
туралы белгілі алаштанушы 
Б.Қойшыбаев «Сұлтанбек Қо-
жанов» атты жинағында нақты 
атап өтеді. Съезд аяқталар кү-
ні бірнеше рет сөз алып,  мін-
берге шыққан саясаткер ой-
орамдары мынадай:

«…Айтпақшы тағы мынан-

дай жайт бар. Қырғызды, яғ-
ни нағыз қырғызды кара кир-
гиз, бізше қара қырғыз деп те 
атайды. Бірақ бұл қара кир гиз 
емес, оларға орыстар сондай 
ат қойған. Біз жәй ғана қа-
зақтармыз, бізді өз казактары-
нан ажырату үшін киргиз деп, 
ал қырғыздарды қазақтардан 
ажырату үшін оларды қара-
киргиз деп атаған. Осы шатас-
тыруларды енді түзеген жөн, 
болашақта киргизді қа зақ деп, 
ал елді Қазақтыкі, яғни Қа-
зақстан деп атауды заң дас-
тыру керек. Мен осы атауды 
бекітіп, соншалықты әдемі 
емес таңбаны жауып тастау ды 
ұсынамын. Кеңестердің Бе-

сінші бүкілкиргиз съезі «қа-
зақ» атауын киргиз халқының 
аталымына және «Қазақстан» 
атауын Киргиз Республика-
сына беруді заңдастырсын».   
Ұсыныс ду қол соғумен қарсы 
алынды. Қол шапалақтау ба-
сылғанда, құрылтай тө ра-
ғасы алдымен Қожанов сөй -
лердің алдында жария етіл  ген 
құжат жобасын − съез дің 
үн  деуін дауысқа қояды. Үн-
деу бірауыздан қабыл данды. 
Келесі ұсыныс: «Киргиз Рес -
публикасын  да Қазақ  Социа-
листік Кеңестік Респуб-
ли ка сы деп қайта ат қою», 
− дей  бер генінде жұрт ду 
ете  түсіп қол соғып жібереді. 

«Мен бұл қол шапалақтауды 
осы ұсы ныстың бірауыздан 
қабылдануы ретінде ұғамын,−
деді де, төрағалық етуші келесі 
мәселеге көшті. 

Тағы да мінберге көтерілген 
Қожанов: «Кеңестердің  бесін-
ші съезін біз Қазақ Республи-
касы ғұмырындағы күрт бет-
бұрыс деп санаймыз. Бұл съезді 
біз бірінші съезд деп атаймыз. 
Бірінші съездің мәнін оның 
Қазақ Республикасының жа-
ңа орталығы  Ақмешітте өтуі 
де күшейтіп, арттыра тү седі.  
Сөйтіп, жұпыны Ақме шіт қа-
ла шығы Қазақ Респуб лика-
сы ның орталығына айналып 
отыр. Қаланың  мән-мағынасы 
ауысуына байланысты мен 
осы қаланың атын таза қа-
зақы атауға өзгертсек деген 
ұсыныс енгіземін. Бұрын хан-
дық құрылымдарының орта-
лықтары болатын, мысалы, 
Ақ Орда дейтін,  атақты хан 
өз орталығын Көк Орда деп 
атаған, ал біз өз орталығы-
мызды Қызыл Орда деп атай 
аламыз. Мен қазақ елінің аста-
насына, орталығымызға айна-
лып отырған Ақмешітті бұдан 
бы лай Қызыл Орда деп атау-
ды ұсынамын. Стенограмма-
да «Қожанов жолдастың ұсы-
нысы бірауыздан қабылданды» 
деп көрсетілген». 

Ұлт атауына, өзіміз топы-
рағын басып жүрген Қызыл-
орданың атына қатысты 
та  рихи шешімдер осылай қа-
был данған. 

Дайындаған
Гүлжазира ЖАЛҒАСОВА,

«Сыр бойы»

ТАРИХ

Бесінші съездің екі шешімі
1925 жылғы 15-19 сәуір аралығында Қазақ 
кеңестерінің V съезі сол кездегі Ақмешітте 

өтті. Осы басқосуда делегаттардың бірауызды 
шешімімен ұлтымыздың «қазақ» деген тари-

хи атауы қайтарылды. Осылайша отаршылар 
қырғыз атаған ұлт қайтадан қазақ атанды. Съез-

де Ақмешіт қаласының аты  Қызылорда болып 
өзгертілді. Біз бүгін осы тарихи съезд жайлы 
ғалымдар мақалаларын негізге ала отырып, 
осыдан 98 жыл бұрынғы шешімдердің қалай 

қабылданғанын зерделеп көрмекпіз.  

Талап – талмас қанат

Жастар әрқашанда қо ғам -
ның қозғаушы күші болып 
қала береді. Облыста 14 пен 
35 жас аралығындағы 249059 
жас есепке алынып, жалпы 
халықтың 30,1%-ын құрап 
отыр. Оның 106713-і қа лада, 
142346-сы ауылда тұрады. 
Бү гінгі таңда аймақта 10 
«Жас  тар ресурстық ор та-
лы  ғы» жұмыс істейді. Ор та-
лық тарда 146 маман қыз мет 
етуде.

– 2023 жылдың I тоқса-
нында жастармен түрлі фор-
маттағы 796 шара ұйым-
дас   тырылып, 27315 адам 
қам  тылды. Жастар сая-
сатын да мыту мен қолдау 
үшін 2023 жылға жергілікті 
бюджеттен 1846 млн теңге 
қаржы бөлінді. Оның ішінде 
мемлекеттік әлеуметтік тап-
сырыс шеңберінде 32 жо баға 
225,6 млн теңге қаралды.

Сондай-ақ құны 1,7 
млрд теңгені құрайтын (500 
млн теңге «Отбасы банк» 
АҚ) «Сыр жастары» өңірлік 
тұрғын үй бағдарламасы» 
қабылданған. Бағдарлама 
ая  сында осы жылы 100 жас 
отбасы баспаналы болады, 
– деді басқарма басшысы 
А.Есмаханов.

Жақында елімізде «Мем-
ле кеттік жастар саясаты ту-
ралы» Заңға өзгерістер ен-
гізіліп, жастар санаты 35 
жас қа дейін ұзартылды, 
NEET санатындағы жас тар 
ұғымы, жастармен жұмыс 
жө ніндегі маман стату сы 
заң мен бекітілді. Сон дай-
ақ, «Қазақстан Рес пуб  ли-
касы мемлекеттік жас  тар 
сая  сатының 2023-2029 жыл-
дарға арналған тұжы рым-
дамасы» қабылданды. Ол 12 
нысаналы индикатордан, 
4 күтілетін нәтижеден жә-
не 80 іс-шарадан тұрады. 
Оның шеңберінде жастарды 
қо лдаудың қолданыстағы 
шараларын жетілдіру, түрлі 
тәсілдер арқылы олардың 
белсенділігін арттыру жос-
парланып отыр.

Жыл басынан облыс бо-
йынша NEET санатында-
ғы лардың әлеуметтік сана-
тын нақтылау үшін ад рестік 
жұмыстар қол ға алын ған.

Бүгінгі күнге 7278 жас-
тың деректері «Отбасылық 
цифрлық картасы» ақпарат-
тық жүйесіне енгізілген. 
Өзектендіру жұмыстары 
2023 жылғы 1 мамырға дейін 
толықтай аяқталады. Ал жыл 
соңына дейін 11297 NEET 
санатындағы жастың ішін-
де гі тіркелмеген жұмыссыз 
жастардың кемінде 70 пай-
ызын маусымдық немесе 
тұрақты жұмыстарға тарту, 
білім алуына жағдай жасау, 
кәсіпкерлік бастамаларына 
қолдау көрсету бойынша ша-
ралар қабылданады.

– Алдағы үш жылдықта 
«Еңбек жасақтарының» қа-
та рына 7 мың адамды қам-
тып, жұмыс сыз дық деңгейін 
3%-ға дейін тө мендету, жас 
кәсіпкер лер дің санын 2 есеге 
арттыру көзделуде. 

Жастар арасында қыл-
мыс тың алдын алу, проба-
ция есебіндегілерді қоғамға 
бейімдеу мақсатында жос-
парлы шаралар атқарылуда. 
Бұл бағытта жыл басынан бері 
67 шара ұйымдастырылып, 
барлығы 2 мыңға жуық адам 
қамтылды. Оның ішінде, құ-
қық қорғау органдарымен 
бірлескен «Жасөспірім» же-
дел профилактикалық іс-ша-
расы, «Stop Қылмыс!», «Бала 
қауіпсіздігі басты назар-
да!», «Балалар түнгі қалада» 
рейдтік шаралары тұрақты 
түрде өткізілуде, – деді бас-
қарма басшысы.

Қоғамда өз қатарлары-
на үлгі боларлық белсенді-
леріміз де жоқ емес. Жасам-
паз елдің жалынды жастары 
ел дамуы үшін өз салаларын-
да айрықша еңбек етіп келеді. 
Белсенді жастарды шыңдау 
үшін дәстүрлі түрде оларға 
облыс әкімінің «Сыр үміті» 
сыйлығы табыс етіліп келеді.

Биыл бұл сыйлыққа 15 
адам лайық деп танылған. 
Оған 14-29 жас ара лығын-
дағы 100-ден аса жас қа тыс-
қан. Бұл сыйлық ай    мақ  тың 
әлеуметтік-эко но   ми  калық, 
рухани және мә  дени да муы-
на, мем ле кет тік жас тар сая-
са ты ның жү зеге асы  ры луына 
үлес қо сып жүр ген жастар ды 
кө тер  мелеу үшін таға йын-
далған. Cондай-ақ жас тар-
дың ғы лыми, шығар ма шы-
лық, қоғамдық қызме тіне 
мемле кеттік тұрғы дан қолдау 
көрсету, олардың шы ғар-
ма шылық ізденіс теріне, қо-
ғамдық бастамала рына және 
тұлғалық қа лып тасуына ке -
ңінен мүм кін діктер ашу үшін 
арнайы бекі тілген но ми-
нациялар бо йын ша бе ріліп 
келеді.

Облыс әкімінің орынба-
сары Н.Сақтағанов жиын 
со ңында М.Исағабылов, 
Б.Қоб ланов, Е.Ыдырысов, 
Н.Сай мағамбетов, Х.Төре-
хан қызы, Ә.Тоқтамысов, 
Б.Өткелбай, Т.Төлебай, 
А.Тү менбай, А.Жармахан, 
Ә.Ер кінұлы, С.Темірболат, 
Е.Шә рібек, Е.Табынбаев 
жә  не С.Қалыбайға «Сыр үмі-
ті» жас тар сыйлығын табыс-
тады.

Жастарды болашақ тың 
кіршіксіз айнасына айнал-
дыру үшін түрлі бағ дар-
ламалар мен ынталандыру 
жұ мыстары жүріп жатыр. Ен-
дігі кезекте жастарға «арыс-
тандай айбатын, жолбарыс-
тай қайратын» игі істерге 
жұ  мылдырса, алынбайтын 
қа мал жоқ.

Жасампаз елдің
жалынды жастары

ОЙСАЛАР


